
Záznam 
 

ze zasedání 76. Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR, 
 které se konalo dne 19. února 2009 na Úřadu vlády ČR 

 
 

Přítomni: dle prezenční listiny 
 

Program 
 

1.       Úvod 
1.1. Kontrola záznamu ze 75. Plenární schůze RHSD ČR konané dne 10. a  11. 12. 2008 
1.2. Aktuální informace o stavu ekonomiky ČR 

 
2.         Materiály k projednání 
2.1.      Zpráva nezávislé energetické komise (Pačesova komise) 
2.2. Finanční analýza systému sociálních služeb 
2.3. Problematika produkce mléka a jeho zpracování 
 
3.    Materiály k informaci  
3.1. Zpráva o základních tendencích příjmové a výdajové situace  domácností ČR         

v 1. – 3. čtvrtletí 2008   
3.2. Zpráva o výsledcích kontrolní činnosti úřadů práce v 1. pololetí roku 2008 
 
4. Různé. 
 
Předkládané materiály: 
 
K bodu 1.1.: Podkladový materiál Sekretariát RHSD ČR 
K bodu 2.1.:   Podkladový materiál Nezávislá energetická komise – Úřad vlády ČR a záznam  
                       z jednání Pracovního týmu RHSD ČR pro hospodářskou politiku 
K bodu 2.2.:  Podkladový materiál MPSV ČR a záznam z jednání pracovního týmu RHSD      

ČR pro sociální otázky 
K bodu 2.3.:   Podkladový materiál MZe ČR a záznam z jednání Pracovního týmu RHSD ČR  
                       pro hospodářskou politiku 
K bodu 3.1.:   Podkladový materiál MPSV ČR 
K bodu 3.2.:   Podkladový materiál MPSV ČR 
 
Přílohy: 
 
• Prezenční listina 
• Stanovisko konfederace zaměstnavatelských a podnikatelských svazů ČR k národnímu  
      protikrizovému plánu vlády ČR 
 

 
Průběh jednání 

 
Zasedání zahájil, s ohledem na probíhající jednání PSP ČR, ministr financí ČR           

Ing. Miroslav Kalousek. 
 
K bodu 1.1.: Kontrola záznamu ze zasedání 75. Plenární schůze RHSD ČR konané dne  
                     10. a 11. 12. 2008  
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V úvodu vystoupili místopředseda ČMKOS Jaroslav Zavadil a předseda KZPS Jan 
Wiesner se sdělením, že zcela zmizely webové stránky RHSD ČR. Na to reagoval výkonný 
sekretář s tím, že s ohledem na novou koncepci webových stránek Úřadu vlády se s RHSD 
ČR na těchto stránkách nepočítá. Záměrem je umístit tyto stránky na stránkách sociálního 
dialogu, které budou vytvořeny.  

S tím zástupci sociálních partnerů nesouhlasili a s ohledem na význam RHSD ČR, 
žádají o reprezentativnější umístění webových stránek RHSD ČR, nejlépe na stránkách 
Úřadu vlády ČR. 

K záznamu se vyjádřil Ing. Pavel Dušek, místopředseda KZPS. Upozornil, že závěr 
k bodu 2.6.: Státní kulturní politika na léta 2009 – 2014 měl být ve znění: 
„Sociální partneři podporují předložený materiál za předpokladu naplnění závazku MK 

ČR předložit akční plán realizace státní kulturní politiky do 30. června 2009“. 
V tomto smyslu se záznam z jednání 75. Plenární schůze RHSD ČR, upravuje. 

 
K bodu 1.2.: Aktuální informace o stavu ekonomiky ČR 
 

Řízení schůze převzal místopředseda vlády ČR a místopředseda RHSD ČR RNDr. 
Petr Nečas (dále předsedající). 

Ministr financí Ing. Miroslav Kalousek sdělil, že aktuální informace je v podstatě 
obsažena v protikrizovém plánu. Bude doplněna o přílohu, poslední predikce ČNB. Tato 
příloha bude rozeslána Sekretariátem RHSD ČR. Konstatoval současný stav s tím, že se 
může každým okamžikem měnit. Případná opatření, která by si nový stav vyžádal, budou se 
sociálními partnery konzultována. Upozornil i na některé nereálné návrhy přednesené v PSP 
ČR, které by znamenaly daleko vyšší propad. K tomu vyjmenoval některé příklady. Dále 
uvedl, že vydal pokyn ke svolání Pracovní skupiny RHSD ČR pro daně a pojištění, která by 
řešila zrychlené odpisy a další možné záležitosti. Připomněl, že je třeba prezentovat 
skutečnost, že podnikatelské subjekty do 5 zaměstnanců nemusí platit zálohy na daň. 

K problematice se ve svém vystoupení vyjádřil předseda OS Kovo Josef Středula s tím, 
že se seznámili s navrhovanými opatřeními. Připomněl chování bankovního sektoru, označil 
to za vážný problém, který vyžaduje rychlé řešení a nabídl i spoluúčast na jednání 
s bankami. Uvedl několik příkladů propouštění zaměstnanců. Připomněl požadavek na 
sociální partnerství, na zlepšení vzájemné komunikace a vyvarování se střetů. Oznámil 
zvýšenou výrobu v automobilovém průmyslu. Je třeba jednotný přístup v rámci celé EU. 
Rovněž připomněl nutnost řešit ceny energií. V závěru přišel s několika návrhy, které by 
mohly mít protikrizový charakter. Jde o uvolnění odchodu do předčasných důchodů, 
poskytnutí až 80% příspěvku na mzdy na školení v rámci plošného systémového projektu a o 
přijetí opatření proti lichvě.  

Na přednesené poznámky a návrhy reagoval předsedající. Zmínil se o některých 
návrzích, předložených v PSP ČR, které by současný stav ještě zhoršily. Informoval o 
chystaných jednáních s bankovním sektorem a s energetickými společnostmi. Rovněž sdělil, 
že se chystají jednání vrcholných představitelů států EU ke koordinaci společného postupu 
při řešení celosvětové ekonomické krize. Dále vysvětlil jakým způsobem bude postupováno 
v čerpání ESF. Zmínil se o možnosti předčasných odchodů do důchodu, kde to nepovažuje 
za správný krok. Poslední poznámka zazněla k potírání lichvy. 

K otázce lichvy ještě vystoupili ministr financí Ing. Miroslav Kalousek a ministr pro 
místní rozvoj JUDr. Cyril Svoboda. Uznali, že lichva je problém, který je velmi těžce řešitelný. 
Lichva je trestný čin a jedině tímto způsobem je možno k ní přistupovat. Přivítali by názory 
sociálních partnerů. K tomuto problému ještě vystoupili předseda ČMKOS Milan Štěch, 
předsedající a ministr financí. Konstatovali, že situace není dobrá a je třeba hledat nějaké 
možnosti. Nakonec se shodli na vytvoření Pracovní skupiny, která se pokusí tento problém 
řešit. Garantem svolání a jednání této pracovní skupiny bude Ministerstvo financí ČR. 
Předsedající požádal zástupce sociálních partnerů, aby informovali Ministerstvo financí ČR, 
kdo se jednání pracovní skupiny, která bude řešit otázky lichvy, zúčastní.  

V další rozsáhlé rozpravě k otázkám týkajících se ekonomické krize vystoupil předseda 
KZPS Jan Wiesner, který upozornil na stanovisko KZPS k národnímu protikrizovému plánu 
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vlády ČR (bude přílohou záznamu), podpořil jednání Pracovní skupiny RHSD ČR pro daně a 
pojištění, zmínil se o jednání s MMR ČR k čerpání strukturálních fondů. Upozornil, že řešení 
krize je pro ně zásadní. Generální ředitel SP ČR Ing. Zdeněk Liška podpořil krizové řešení 
vlády a upozornil na problémy s bankovním sektorem. Dále pak vyslovil požadavek, aby 
všechna přijímaná opatření, v souvislosti s krizí, byla projednána velmi rychle a to na úrovni 
vlády ČR, tak i Parlamentu ČR. Přijímaná rozhodnutí a připravované materiály vládou a 
zákonodárnými sbory musí být podrobeny analýze dopadů na podnikání a 
konkurenceschopnost ekonomiky. Aby všechny legislativní novely, které by zatěžovaly, 
znevýhodňovaly a poškozovaly, či existenčně ohrožovaly podniky byly odloženy minimálně 
do roku 2011. Nakonec vyslovil požadavek, aby po konzultacích se zástupci podnikatelské 
sféry byly vytipovány již přijaté právní předpisy, které ukládají povinnosti nad rámec 
požadavků EU, a aby tyto legislativní normy byly velmi rychle upraveny na úroveň 
požadavků EU. Místopředseda KZPS Ing. Jiří Kohoutek také podpořil vládní protikrizový 
plán. Přednesl rozbor vývoje ceny plynu, na kterém zdokumentoval nebývalý nárůst ceny, 
kdy v některých případech činí až 40%. Potom se může stát, že to, co vláda vydá na řešení 
krize, jde v některých případech pouze na zvýšenou cenu plynu. Může se proto stát, že 
pokud vláda nedostane pod rozumnou kontrolu monopoly tohoto typu, tak se pracně 
vybudovaná protikrizová opatření mohou minout účinkem. Prezident SOCR ČR Ing. Zdeněk 
Juračka také podpořil vládní řešení, ale upozornil na některé připravované zákonné normy, 
které by vynakládanému úsilí mohly uškodit. Sdělil, že připravují opatření na podporu 
obchodu a cestovního ruchu. Předají je MMR ČR a NERVu. Informoval i o situaci 
obchodních řetězců a jejich maržích a o cenách potravin. O cenových maržích řetězců se 
zmínil i předseda ASO Bohumír Dufek. Místopředseda ČMKOS Jaroslav Zavadil připomněl 
požadavky předané vládě ČR za ČMKOS. Na tyto požadavky dosud nebyla žádná odezva. 
Dále se zmínil o stavu důchodového a zdravotního pojištění a  o zastropování. V této 
souvislosti odmítl systém    opt out, který by mohl důchodový systém zhoršit. Vyslovil 
nesouhlas se snížením sociálního pojištění. Domnívá se, že to nebude přínosem, hlavně 
proto, že se jedná o celoplošné opatření. Upozornil na problém bankovního sektoru s tím, že 
se domnívá, že by se spíše mělo jednat s centrálami bank. Konstatoval, že s řadou 
navrhovaných opatření ČMKOS souhlasí a podporuje je, je zde řada shod se 
zaměstnavateli, ale jako s celkem nesouhlasí. V souvislosti s řešením krizové situace zmínil 
nesouhlas s některými návrhy ČSSD. ČSSD není partnerem ČMKOS. Předseda OS KOVO 
Josef Středula připomněl, že řada firem opravdu úlevy nepotřebuje. Prostředky se mohly 
použít selektivně na rozpohybování podniků, které to opravdu potřebují. Jinak konstatoval, 
že ve 2/3 navrhovaných protikrizových  opatření nejsou ve sporu. Místopředseda KZPS Ing. 
Miroslav Jirovský vyslovil nesouhlas s názorem prezidenta SOCR. Konstatoval, že cena 
surovin dramaticky klesá, ale marže obchodů stoupá. Předseda OS hornictví Bc. Jan Sábel 
doporučil opatření rozdělit na dvě části. Na opatření krátkodobá a opatření dlouhodobá. 
Prezident Agrární komory Ing. Jan Veleba zmínil neudržitelnou situaci v produkci a 
zpracování mléka. V závěru vystoupili zástupci ČMKOS Milan Štěch, Jaroslav Zavadil a 
Josef Středula k problematice sklářského průmyslu a jeho zaměstnanců, cizinců a opatření 
k jejich návratu. Zmínili i problém  ochrany pohledávek zaměstnanců. 
 

Předsedající sdělil, že vládě jsou přednesené poznatky známy a udělá vše proto, aby 
výsledky protikrizových opatření neskončily v bankách, či energetických monopolech. Sleva 
na sociálním pojištění byla provedena po pečlivé analýze a je to opatření pouze na dva roky. 
Bohužel nejde použít selektivně. III. etapa důchodové reformy nebude vládou prosazována, 
pokud nebude široká politická shoda. Vyzval k podpoře boje proti snížení DPH. Sdělil, že MS 
ČR připravuje novelu zákona na ochranu zaměstnanců proti  insolvenci s tím, aby opatření 
měla zpětnou platnost. 
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Závěr 
 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR  r o z h o d l a 
• u s t a v i t  Pracovní skupinu k řešení problémů spojených s lichvou.  Garantem je 

MF ČR. Sociální partneři nahlásí své zástupce MF ČR. 
• s v o l a t  Pracovní skupinu RHSD ČR pro daně a pojištění v únoru 2009  
 
K bodu 2.2: Finanční analýza systému sociálních služeb 
 

Úvodní slovo k materiálu přednesl předsedající. Poděkoval za spolupráci zástupcům 
sociálních partnerů. V úvodu zkonstatoval, že příspěvky na péči jsou dávkou, která je 
převážně směřována na seniory a je používán převážně nejbližší rodinou na zajištění péče. 
Zatím zjištěné poznatky potvrzují správnost připravované novely, která má vést k posílení 
systému tzv. sdílené péče. Ukazuje se, že počet poskytovatelů sociálních služeb zůstává 
stejný, ale narůstá kapacita služeb. Narůstá také počet pracovníků sociálních služeb. 
K financování služeb sdělil, že úhrada uživatelem je nejsilnějším zdrojem financování. V roce 
2008 činily úhrady uživatelů 8,44 mld. Kč  z celkového objemu nákladů 18,56 mld. Kč. V roce 
2009 je předpoklad 9,03 mld. Kč úhrad uživatelů z předpokládaných celkových nákladů ve 
výši 20,9 mld. Kč. Náklady na zajištění poskytování sociálních služeb trvale vzrůstají. V této 
souvislosti upozornil na přístup financování sociálních služeb ze strany územních rozpočtů. 
Došlo k nárůstu státních výdajů do sociálních služeb. V roce 2006 to bylo v součtu 13 mld. 
Kč a v roce 2008 to bylo v součtu 26 mld. Kč. Naproti tomu výdaje územních rozpočtů od 
roku 2007 stagnují. U krajů dokonce dramaticky poklesly, kdy v roce 2005 dávaly kraje do 
vlastních zařízení 1,2 mld. Kč, tak letos je to pouze něco přes 600 mil Kč. K tomu uvedl 
některé příklady. Dlouhodobě je tento stav neakceptovatelný.  

Na základě jednání se sociálními partnery MPSV ČR zajistí expertní analýzu, ve 
spolupráci se sociálními partnery, která bude sloužit jako východisko pro koncepční opatření 
ekonomické udržitelnosti systému sociálních služeb. Do konce 1. čtvrtletí t.r. bude ustavena 
pracovní skupina, jejímž úkolem bude formulovat základní sadu dat , která budou sledována. 
Práce skupiny by se měli zúčastnit zástupci střešních organizací poskytovatelů sociálních 
služeb, zástupci samospráv a zástupci sociálních partnerů. Na tomto místě seznámil 
přítomné s harmonogramem zpracování expertní analýzy. Zdůraznil, že očekává úzkou 
spolupráci sociálních partnerů při hledání společného řešení. Vyzval sociální partnery 
k podpoře vyšší spoluúčasti územních rozpočtů k financování sociálních služeb. 

V rozpravě vystoupili předseda OS zdravotnictví RNDr. Jiří Schlanger a místopředseda 
KZPS Ing. Pavel Dušek, kteří připomněli závěry z jednání Pracovního týmu RHSD ČR pro 
sociální otázky s tím, že předložená analýza nesplnila zadání předchozích plenárních schůzí. 
Zmínili se o rozložení finančních prostředků na sociální služby a o jejich využití. Souhlasili 
s názorem předsedajícího na financování sociálních služeb kraji. Potvrdili zájem o spolupráci 
na připravované analýze. Zdůraznili, že v žádném případě jim nejde o navyšování prostředků 
do této oblasti. Proto je také třeba přesně zjistit tok finančních prostředků připravovanou 
analýzou.  

K problematice dotací se také vyjádřil předseda ČMKOS Milan Štěch. Zmínil se též o 
účelnosti vynakládaných příspěvků. 

Předsedající potvrdil, že řada příspěvků svůj účel neplní, jsou použity jako kompenzace 
jiných problémů. 

V další rozpravě opakovaně vystoupili RNDr. Jiří Schlanger, Ing. Pavel Dušek, Milan 
Štěch a místopředseda ČMKOS Jaroslav Zavadil. Zmínili se o problému transformačních 
nákladů, o prověření podílu krajů na financování sociálních služeb, o zapojení asociace krajů 
do diskuze a o stanovisku asociace poskytovatelů sociálních služeb a jejich požadavcích. 

Na rozpravu reagoval předsedající, vysvětlil některá stanoviska a konstatoval, že města 
a obce se většinou chovají jinak než kraje a jejich příspěvky mnohdy i stoupají. Opakovaně 
požádal, aby RHSD ČR na kraje v tomto smyslu působila. 
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Závěr 
 

Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody po projednání materiálů 
„Finanční analýza systému sociálních služeb“ a záznamu z jednání Pracovního týmu 
RHSD  ČR pro sociální otázky 
 
ž á d á:  
• kraje o zvýšení podílu jejich rozpočtů na financování sociálních služeb ve vlastních 

zařízeních na úroveň roku 2005 
• o zpracování finanční analýzy systému sociálních služeb; obsah, způsob a 

provedení budou dohodnuty ministrem práce a sociálních věcí se sociálními 
partnery 

 
K bodu 2.1.:  Zpráva nezávislé energetické komise (Pačesova komise) 
 

Na úvod vystoupil tajemník komise Ing. Hynek Beran. Vysvětlil historii vzniku komise, 
její složení a zadání. Komise po dobu své působnosti shromáždila řadu dokumentů, 
expertních předpokladů a zadala řadu analýz. Poté začala syntetická část práce komise a 
výsledná zpráva byla k dispozici v září 2008. Oponentura proběhla v listopadu 2008. Dále 
vyjmenoval přínosy práce komise, která na základě vysoké odbornosti zbavila tabu některá 
témata, o kterých se do té doby příliš nemluvilo (jaderná energetika, nerostné zásoby uhlí T) 
Připomněl hlavní témata zprávy. Vedle elektrické energie jde i o tepelnou energii, ve které 
jsme zatím soběstační. Připomněl scénáře, které komise zpracovala. Zmínil se o vzdělanosti 
v odvětví energetiky, o problémech cen, o těžebních limitech a o možnostech vlády tuto 
oblast ovlivňovat. Výsledný materiál je unikátní, představuje čísla, analýzy a možné výhledy. 

Na úvodní slovo reagoval místopředseda KZPS Ing. Zdeněk Osner. Připomněl, že měli 
zájem pracovat v této komisi. Když nebyli přizváni, zpracovali svůj materiál, který komisi 
předali k dispozici. Ocenil práci komise, ale sdělil, že se spíše ztotožnili s názory oponentní 
komise. Konstatoval, že především všechny výsledky a všechny shromážděné materiály 
slouží jako podklad pro státní energetickou koncepci a umožnili otevřít i problémy o kterých 
se do té doby nemluvilo. Vyslovil souhlas s dosavadním návrhem koncepce, považuje ho za 
správný, ale domnívá se, že v navrhované koncepci je třeba vzít za základ, že bude 
postavena na vlastních zdrojích státu a že je třeba definovat konkrétní, legislativní, 
organizační a technická opatření, která jsou potřebná pro vlastní realizaci koncepce. Je 
hodně zdrojů, ale musí se přijmout již zmíněná opatření, aby je bylo možno využít. 
Znamenalo by to nejen samostatnost, ale i řadu pracovních příležitostí. Připomněl dosavadní 
problémy s projednáváním tzv. horního zákona. 

K problematice dále vystoupil JUDr. Zdeněk Černý, předseda OS ECHO. Připomněl 
závěry jednání Pracovního týmu RHSD ČR pro hospodářskou politiku, kde postrádal 
odpovědné zástupce státu. Poděkoval za práci komise a ocenil její přínos, zvláště pak pro 
vytvoření podkladů pro návrh státní energetické koncepce. Domnívá se, že je třeba práce na 
návrhu co nejvíce urychlit, otevřít dosud uzavřená témata. Energetická koncepce úzce 
souvisí s hospodářskou koncepcí státu.  

Dále vystoupili Ing. Boris Dlouhý, Jan Wiesner, Bc. Jan Sábel a Josef  Středula. Ocenili 
práci a výsledky komise s tím, že tvoří základ pro návrh nové státní energetické koncepce. 
Přednesli některé návrhy na upřesnění závěrů. Zmínili se o přípravě evropské energetické 
koncepce. Doporučili společně s návrhem energetické koncepce řešit i „horní zákon“. Zmínili 
se i energeticko – klimatickém balíčku, který prosazují některé orgány EU a vyslovili svůj 
negativní postoj k názorům orgánů EU. Shodli se na tom, že je třeba začít odpovědně 
pracovat na hospodářské strategii státu a nabídli svou spolupráci a pomoc. Připomněli znovu 
jednání Pracovního týmu RHSD ČR pro hospodářskou politiku a nutnost řešit vedení tohoto 
týmu. 
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Závěr 
 

Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR po projednání materiálů 
„Zpráva nezávislé energetické komise a záznamu z jednání Pracovního týmu RHSD ČR 
pro hospodářskou politiku 
 
b e r e    materiál na vědomí  a  p o ž a d u j e,  aby MPO ČR  v rámci přípravy    

programového dokumentu   „státní energetická koncepce“ 
 
d e f i n o v a l o: 

• že základ navrhované energetické koncepce je postaven z hlediska energetické 
bezpečnosti státu především a zásadně na vlastních zdrojích státu 

• konkrétní, legislativní, organizační a technická opatření potřebná pro konkrétní 
realizaci předloženého návrhu Státní energetické koncepce 

 
d o  p r a  c o v a l o: 

• analýzu využití tuzemského hnědého uhlí, včetně zrušení limitů těžby 
• analýzu stavu a řešení problému centrální výroby tepla, včetně řešení jejich 

palivového mixu 
• analýzu potenciálu reálného využití OZE, včetně ekologických nákladů 
• analýzu využití zemního plynu z hlediska bezpečnosti a spolehlivosti  
• analýzu zajištění tepla v domácnostech, především v neplynofikovaných obcích 

 
K bodu 2.3.: Problematika produkce mléka a jeho zpracování 
 

Úvodní slovo k materiálu přednesl náměstek ministra zemědělství Ing. Stanislav Kozák. 
Omluvil ministra zemědělství. K materiálu uvedl, že vznikl na základě požadavku sociálních 
partnerů. Konstatoval, že v poslední době došlo k dramatickému poklesu cen mléčné 
suroviny v roce 2007 a 2008. Příčinou bylo uvolnění zásob USA, Austrálie a Nového 
Zélandu. V materiálu jsou popsány některé kroky, které již byly učiněny např. posílení 
podpůrného garančního fondu o 2 mld. Kč. Materiál obsahuje i podklad – analýzu 
Zemědělského svazu. Některá opatření navrhovaná Zemědělským svazem jsou již 
realizována, některá budou realizována, u některých není shoda. 

Na úvodní vystoupení reagoval místopředseda KZPS Ing. Miroslav Jirovský. Uvedl, že 
produkce mléka je velmi důležitou komoditou a již pátý měsíc se nachází v krizi a propadu. 
Proto se hledají cesty na podporu a na udržení stavu dojnic. Došlo k poklesu o 40% a cena 
mléka neustále klesá a dostává se pod vlastní náklady. Problémem je i doba splatnosti, která 
se reálně dostává až na 75 dní po dodání suroviny. Citoval i dopis od zpracovatelské firmy. 
Zatím přijatá opatření situaci neřeší. Žádá, aby naši zemědělci měli stejné možnosti jako 
zemědělci v Německu, či Rakousku. V tomto směru  by měla více pomoci  EU i s ohledem 
na skutečnost, že tyto požadavky nezaznívají pouze od nás. Situaci řešit celoevropsky, 
prosadit přerozdělení prostředků na rozvoj venkova a dalších. Nechce, aby se opakovala 
situace, která se týkala vepřového. Konstatoval, že problémy nese prvovýroba, zpracovatelé, 
ale ne obchodní řetězce.  

Vystoupení doplnil Ing. Jan Veleba, předseda Agrární komory. Komodita mléko je pro 
zemědělce velmi důležitá, přináší roční příjem cca 20 mld. Kč. Produkce mléka úzce souvisí 
se zaměstnaností, s údržbou krajiny a s úrodností půdy. Měsíčně dochází k propadu cca 500 
mil. Kč. Ztráty jsou tak masivní, že pokud se nenalezne nějaká přímá pomoc, tak dojde 
k výrazné redukci stavu krav. Vláda by měla zaujmout jasný postoj. Doporučil vrátit se např. 
k podpoře školního mléka. Ne že by to byl velký finanční přínos, ale podpořilo by to návyk na 
mléko. Využít českého předsednictví k narovnání podmínek našich a farmářů „staré Evropy“. 
Podmínky by měly být narovnány v roce 2013 a to je pozdě. Za těchto podmínek nemůže 
české   zemědělství   konkurovat.  ČAK  chce  na  své  jednání  do  Brna  přizvat   nevládní  
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